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انقلاب به دنبال تحقق اقتصاد مقاومتي باشيم. 
نگاه به درون منجر به آن خواهد ش��د كه كشور 
در مقابل بسياري از آسيب ها و از جمله تحريم ها 
مصون شده و مانند سال هاي اخير منفعل عمل 
نمي كنيم. اساساً اينها با هم تناقض ندارد كه ما 
هم به فكر اقتصاد و توسعه درون زاي خود باشيم 
و هم به فكر توس��عه روابط با س��اير كشورهاي 

منطقه اي و بين المللي. 
راهكار پيشرفت و توسعه كشور و بهبود وضعيت 
مردم در حوزه اقتصادي هماني است كه رهبري 
بارها در طول ماه هاي اخير آن را مورد اشاره قرار 

داده است و آن اقتصاد مقاومتي است. 
البت�ه روز چهارش�نبه بس�ياري از 
رس�انه هاي داخل�ي ب�ه اي�ن موضوع 
پرداختند كه بيش�ترين تذك�ر رهبر 
معظ�م انقلاب ب�ه دول�ت يازده�م با 
محوريت »توجه به ظرفيت هاي دروني 
كشور و استعدادهاي ملت ايران« بوده 
به طوري كه ايش�ان 21 بار از اين تذكر 
استفاده نموده اند، نظر شما در اين باره 

چيست؟
ما و دولت بايد به اين باور برس��يم كه نبايد همه 

اميدمان اين باشد كه از طريق توافق با امريكايي ها 
بتوانيم مشكلات كشور را مرتفع كنيم بلكه بايد با 
نگاه به درون كشور و توجه به ظرفيت هاي نهفته 

كشور، به مشكلات فائق آييم. 
تئوري رهبري در اين ب��اره همانطور كه عرض 
ك��ردم اقتصاد مقاومتي اس��ت كه اگ��ر دولت و 
مجلس در اين جه��ت حركت كنن��د با نگاهي 
واقع بينانه مي توان كش��ور را از مسير كنوني به 
مس��ير اصلي خود هدايت كرد. باي��د اين را هم 
اضافه كرد كه رهبري معظم نه تنها اين موضوع 
را مورد تأكي��د قرار داده اند بلكه سياس��ت هاي 
اصلي و كلي آن را هم تدوي��ن و ابلاغ نموده اند 
كه متأسفانه نتوانسته ايم در اين مسير قدم هاي 
مثبت و ملموس��ي را برداريم. باي��د در عمل به 
سخنان رهبري پاسخ مثبت بدهيم و سخنراني 
و شعار نمي تواند موضوعي را حل كند بايد واقعاً 
رو به س��وي توليد داخل بياوريم، خودمان را از 
بودجه نفتي جدا كرده و به س��مت صادرات غير 
نفتي رو بياوريم. ما در مجلس ش��وراي اسلامي 
روي همي��ن موضوع حرك��ت كرده ايم و تلاش 
كرده ايم اتكا به نفت را به 25 درصد برسانيم و اين 
قدم خوبي است كه مي تواند در طول سال هاي 

اخير به صفر هم برسد. 
دولت بايد تلاش كند تا جلوي بسياري از واردات 
را گرفته و راهكارهاي مناس��ب را در دستور كار 
قرار دهد تا كش��ور تا به اين حد به نفت وابسته 
نباشد تا مجدداً شكوفايي اقتصادي را در كشور 

شاهد باشيم. 
پس با توجه به آنچه گفته شد مي توان 
تمركز بي�ش از حد دول�ت يازدهم به 
سياست خارجي و به صورت مشخص 
در پرونده هسته اي را يك ضعف عمده 

و غير قابل پوشش به حساب آورد؟
به هرح��ال بايد ي��ك ن��گاه كلان ت��ر و بهتر به 
موضوع��ات داش��ت و نبايد هم��ه موضوعات را 
منوط به توافق هس��ته اي بكني��م. اين مي تواند 

آسيب زا باشد. 
البته اين را هم بايد در نظر گرفت كه محول شدن 
پرونده هسته اي به وزير امور خارجه توان عمده 

ايشان در حوزه سياست خارجي را گرفته و وي 
ناچار است كه بيش��تر وقت خود را صرف چنين 
موضوع��ي كند و س��اعت ها و روزه��ا و هفته ها 
درگير يك دور از مذاكرات باشد و طبيعتاً از رصد 
تحولات و بررس��ي منطقه اي و بين المللي غافل 
ش��ود، بنابراين واجب اس��ت كه تمركز به ساير 
حوزه ها هم گذاشته و موضوعات ديگر را هم به 

اندازه كافي مورد لحاظ قرار دهيم. 
اين يك ضعف براي دولت تدبير و اميد 

به حساب مي آيد يا خير؟
بله اين يك ضعف اس��ت كه دول��ت بيش از حد 
ممكن به موضوع هس��ته اي پرداخته اس��ت، به 
هرحال ما بايد يك س��ازماندهي مجدد صورت 
بدهيم كه ظرفيت م��ورد نياز را ب��ه اين بخش 
اختص��اص داده و به س��اير حوزه ه��ا هم توجه 

مناسب را داشته باشيم. 
خب در ماه هاي پ�س از روي كار آمدن 
دولت يازده�م روزنامه هاي زنجيره اي 
طيف تجديدنظرطلبان تلاش كرده اند 
تا مجلس نهم را به شدت تخريب كرده 
و اقدامات منتخبان اين قوه را با موجي 
از تهمت ها و تخطئه ها همراه س�ازند، 
به نظر ش�ما اين رويكرد ب�ا چه هدفي 
در دس�تور كار اين جريان قرار گرفته 

است؟
من اين را فراتر از روزنامه هاي جريان اصلاحات 
مي بينم. س��ايت تابناك كه مشخص نيست به 
كدام جريان وابسته است هم تلاش مي كند در 
گزارش و مطالبي نمايندگان مجلس را تخريب 
كرده و عملكرد آنها را زير سؤال ببرد اما ما انتظار 
داريم اگر مديريت اين سايت را يك فرد اصولگرا 
در دست دارد بهتر از اين عمل كند و مراقب باشد 
كه در چه مسيري حركت مي كند. انگار در سايت 
تابناك توپخانه اي علي��ه مجلس نهم در جريان 
اس��ت و به هر بهانه اي تلاش مي كند مجلس را 
بزند و عملكرد مجل��س را مورد تخريب و هجوم 
قرار دهد. اين ظل��م بزرگي ب��ه منتخبان ملت 
است كه از همه طرف مورد هجوم و تخريب قرار 
گرفته اند در حالي كه عمده نمايندگان مجلس 
تلاش دارند مطالبات قشر مس��تضعف و ناتوان 
جامع��ه را محقق كرده و در مس��ير پياده كردن 

نيازهاي حقيقي جامعه حركت كنند. 
 شما توجه كنيد به ليس��تي كه به دروغ منتشر 
شد و در آن تلاش شد تا القا شود كه نمايندگان 
اصولگراي مجل��س مبالغ��ي را از آقاي رحيمي 
درياف��ت ك��رده و در ج��اي نامعلوم��ي هزينه 
كرده اند. آي��ا واقعاً آق��اي ابوترابي ف��رد يا آقاي 
حداد عادل مي آيند و از آقاي رحيمي 5 ميليون 

تومان پول مي گيرند؟ آي��ا واقعاً اين جفا در حق 
شخصيت هايي مانند آقاي ابوترابي يا آقاي حداد 
عادل نيست كه اين اتهامات را عليه آنها مطرح 
كني��م؟ رس��انه هاي مختلف و افراد با گذش��ته 
مشخص تلاش مي كنند تا مجلس نهم را تخريب 
كرده و نمايندگان آن را به هر بهانه اي مورد هجوم 

قرار دهند. 
در بحث رسيدگي به لايحه بودجه 94 هم همين 
اوضاع تكرار ش��د و رس��انه ها و برخي از افراد و 
ش��خصيت ها تلاش كردند مجلس نهم را عامل 
گراني القا كرده و ب��ه اين بهانه ب��ار ديگر مورد 
هجمه قرار دهند. به عن��وان مثال مجلس بنا بر 
مصالحي در ي��ك دوره دو ماهه ب��ه كنتورهاي 
برق يك تومان اضافه كرده است كه اين موضوع 
س��اده را با عمليات فريبنده اي به جامعه منتقل 
مي كردند، واقعاً اس��م اين گراني است كه برخي 
رس��انه ها آن را با تيتر گراني كار مجلس اس��ت 

برجسته مي كردند؟
در اين ميان بايد گفت روزنامه هاي زنجيره اي از 
جاي خاص تغذيه مي شوند و صاحب يك اتاق فكر 
واحد هس��تند كه يكي از موضوعات مورد توجه 
اين اتاق فكر كه هر روز توسط رسانه هاي آنها بايد 
دنبال شود اين است كه؛ مجلس نهم بايد مورد 
تخريب و هجمه قرار بگي��رد به هر بهانه ا ي؛ يك 
روز موضوع گراني را به دروغ برجسته مي كنند و 
عامل را مجلس معرفي مي كنند روز ديگر سؤال از 

برخي وزرا، روز بعد نطق فلان نماينده را. 
خب اين چنين رويكردي از روزنامه هايي كه به 
ائمه اطهار توهين مي كنند خيلي بعيد و دور از 
ذهن نيست. در مقابل اين تخريب ها اصولگرايان 
هم متفرق و چند دسته هستند. اين نكته را هم 
بايد مورد توجه قرار داد كه برخي از س��ؤالات از 
وزرا را مي شود در صحن طرح نكرد و از مسيري 

ديگري آن را دنبال كرد كه ايجاد هزينه نكند. 
اين را هم بايد ياد آور شد كه يكي از تاكتيك هاي 
اصلاح طلب��ان براي بازگش��ت به ق��درت ايجاد 
درگيري و زدوخورد بين قوه مجريه و مقننه است 
چراكه به زعم آنها ايجاد درگيري بين اين دو قوه 

مي تواند آنها را به قدرت نزديك تر كند. 

نداش�ته و فاقد فرد يا گروهي هس�تند كه 
نظرات نهايي را اتخاذ نمايد. 

ش�ما در حال�ي مي فرماييد ك�ه اختلافات 
گذش�ته بين ايران و امريكايي ها در بحث 
هسته اي پابرجاس�ت كه سخنگوي دولت 
چهارشنبه هفته قبل اعلام كردند كه ايران 
و 1+5 به احتمال فراوان به توافق نامه نهايي 
كه در آن كليات و جزئيات لحاظ شده است 
خواهند رسيد؛ ارزيابي شما از سخنان آقاي 

نوبخت چيست؟
ما چنين برداش��تي نداري��م؛ چراكه رقي��ب ما هنوز 
نا نجيب است و اجازه نخواهد داد كه مذاكرات به اين 

راحتي به نتيجه لازم برسد. 
من تلقي ام اين اس��ت كه امريكايي ه��ا تمايل دارند 
كه از پش��ت ميز مذاكره فرار كنند. شما اخبار كذب 
س��ازمان منافقين را كه در روز سه شنبه منتشر شد 
ملاحظه كنيد، اين گروهك روز سه شنبه مدعي شده 
بود مداركي از فعاليت فوق س��ري هسته اي ايران در 
اختيار دارد؛ اين خبر را وبگاه خبري »واشنگتن فري 
بيكن« گزارش داده بود كه شوراي به  اصطلاح مقاومت 
وابسته به عناصر منافقين سه شنبه اعلام كرد مدارك 
مستندي را يافته كه بر اس��اس آن مكان فوق سري 
هسته اي تحقيقاتي ايران با سانتريفيوژهاي پيشرفته 
در آنجا قرار گرفته است. سايت جديد كشف شده بنا 
به ادعاي منافقين »لويزان 3« نام دارد كه در شمال 

شرقي تهران و در اطراف اين شهر واقع است. 
خب پيام اين موضوع خيلي واضح است كه امريكايي ها 
با كمك متحدان منطقه اي و گروهك هاي تروريستي 
تلاش دارند تا به هر ش��كل ممكن مذاكرات را به دور 
باطل بيندازند و همواره تهمت هايي را متوجه ايراني ها 
كرده و فرصت به نتيجه رس��يدن مذاكرات را ندهند. 
خب تحركات اخير سازمان منافقين به خوبي نشان 
مي دهد كه امريكايي ها براي فرار از ميز مذاكره دنبال 

بهانه مي گردند. 
چرا امريكايي ها دنبال ف�رار از ميز مذاكره 

هستند؟
اساساً امريكايي ها از روز اول هم به دنبال اين نبودند 
كه مذاكرات با جمهوري اسلامي ايران به يك نتيجه 
مشخص برسد، آنها دنبال متوقف كردن پيشرفت و 
توس��عه ايران در اين مس��ير بودند و اصرار دارند اين 
مسير ادامه پيدا كند. همانطور كه طي 18ماه گذشته 
اثبات ش��ده، طرف غربي به تعهداتش پايبند نيست 
و فكر نكنم به راحتي به يك توافق خوب دسترس��ي 
پيدا كنيم. به همي��ن علت احتم��ال دارد مذاكرات 

تمديد  ش��ود يا زير ميز مذاكرات زده  شود و بگويند 
نقطه سرخط. 

اساس��اً دموكرات ه��ا در داخ��ل كش��ور خ��ود ب��ا 
جمهوري خواهان هم دچار مشكلات اساسي هستند 
درباره توافق نامه هس��ته اي با اي��ران، چندي پيش 
بود ك��ه س��خنگوي وزارت خارجه امري��كا از تهديد 
به وتوي كاخ س��فيد به س��نا درباره لايحه اي كه در 
آن هرگونه توافق جامع با اي��ران را منوط به تصويب 
كنگ��ره مي كند، خب��ر داد كه اين ح��اوي تناقضات 
دروني امريكا بر سر پرونده هسته اي كشورمان است. 
يا از سوي ديگر امريكايي ها بايد منافع و خواسته هاي 
رژيم صهيونيستي و هم پيمانان خود در منطقه نظير 
عربستان س��عودي را تأمين ك��رده و توافقي را انجام 
دهند كه به هيچ ك��دام از طرف هاي درگير بر نخورد. 
جمع بين منافع امريكا با رژيم صهيونيس��تي و ديگر 
كش��ورهاي منطقه و فرامنطقه اي توسط اوباما و تيم 
مذاكره كننده امريكايي تقريباً غير ممكن اس��ت و در 
مقابل تبديل به پارادوكس مي شود، اين را هم اضافه 
كنيم كه طرف امريكايي، ناتوان از تصميم گيري است؛ 
با اين توضيح��ات بايد گفت به توافق رس��يدن عملًا 

بسيار دور از دسترس است. 
با توجه به آنچه گفتيد شما هم اعتقاد داريد 
ك�ه امريكايي ه�ا دنبال تطوي�ل مذاكرات 

هستند؟
چندي پيش آقاي زبيگنيو برژينسكي مشاور امنيت 
ملي دولت جيمي كارتر رئيس جمهور اس��بق امريكا 
نظري شبيه آنچه شما گفتيد را ارائه داد و اظهار كرد 
كه عامل زمان، عامل جمعيت و عامل تغيير نسل عليه 
حاكميت اي��ران در حال فعاليت هس��تند و بنابراين 
امريكايي ها بر عام��ل اوليه كه همان زمان اس��ت به 
ش��دت اصرار دارند و تلاش دارند از اين مؤلفه نهايت 
اس��تفاده را انجام دهند. آنها تصميم دارند با طولاني 
شدن زمان و گرفتن زمان از جمهوري اسلامي ايران 
اهداف خود را به پيش ببرند و در آينده با ايراني ضعيف 

شده و ناتوان روبه رو شوند. 
با يك بررسي ساده در رفتار و مواضع امريكايي ها در 
طول ماه هاي اخير مي توان به راحتي به اين موضوع 
پي برد كه امريكايي ها دنبال وقت كشي هستند و به 

شدت اصرار دارند مذاكرات روي دور باطل بيفتد. 
پس اخباري مبني بر تعيين زمان 15 ساله از 
سوي امريكايي ها براي اعتماد سازي توسط 
ايران هم مي تواند با همين هدف در دستور 

كار قرار گرفته باشد؟
قطعاً همين طور است كه مي فرماييد البته اين موضوع 

از ماه هاي قبل توسط امريكايي ها به تيم مذاكره كننده 
كشورمان پيشنهاد شده بود و ما از آن اطلاع داشتيم 
و هفته قبل بعد از پايان س��يزدهمين دور مذاكرات 
هس��ته اي در ژنو هم چنين اخباري از س��وي برخي 
رسانه هاي غربي منتشر شد؛ به عنوان نمونه نيويورك 
تايمز با تأكي��د بر اي��ن موضوع مي نويس��د: » طبق 
توافقي كه صورت گرفته است ايران حداقل 10 سال 
فعاليت هاي هسته اي خود را به نحوي كه مورد رضايت 
غرب است متوقف خواهد كرد و در ازاي آن به صورت 
تدريجي و تا پايان مدت مورد توافق، تحريم ها كم كم 

برداشته خواهند شد.«
يا خبرگزاري آسوش��يتدپرس در گزارشي با همين 
محوري��ت مدعي ش��د ك��ه ديپلمات ه��اي ايراني و 
امريكايي اكنون در حال ش��كل دادن ب��ه جزئياتي 
هس��تند كه در آن مدت زمان توافق احتمالي تا 15 
سال است و تعداد سانتريفيوژ هايي كه ايران مي تواند 
در چرخه غني س��ازي نگه دارد تا 6500 عدد است و 
نكته قابل توجه اين گزارش آن است كه امريكايي ها 
لغو تحريم ها را نيز به صورت تدريج��ي و نه يك باره 

قبول كرده اند. 
البته اي��ن را هم باي��د بگويم بنابرآنچ��ه مقام معظم 
رهبري تأكيد فرمودند، كه تحريم ها همه بايد برداشته 
شده و چيزي از آن به آينده محول نشود، جمهوري 
اسلامي ايران زير بار چنين توافقي نخواهد رفت و به 

نظر مي رسد چنين موضوعي بعيد است. 
بنابر آنچه در باب مذاكرات هسته اي گفتيد، 
به نظر مي رسد نگاه شما به توافق نهايي يا 
همان جامع نگاه مثبتي نيست، همين طور 

است؟
من احساس مي كنم چشم انداز مذاكرات مكدر است 

و روشن نيست. 
از ش�روع به كار دولت يازدهم، دولتمردان 
هدف از مذاكرات هس�ته اي را در دو گزاره 
» رفع كامل تحريم ه�ا « و  » بهبود وضعيت 
معيش�تي و اقتص�ادي م�ردم« خلاص�ه 
كرده اند، با توجه به بررسي 13 دور مذاكره 
و برگزاري ده ها جلس�ه در سطح معاونين 
وزراي خارجه و كارشناس�ان اي�ن حوزه و 
همچنين وضعيت داخلي كش�ور مي توان 
گفت تا حدودي اهداف دولت در اين زمينه 

محقق شده است؟
من معتقد هستم كه اين دو هدف دولت از مذاكرات 
اتفاق نيفتاده اس��ت. ما بايد نگاه را از بيرون برداشته 
و به داخل كش��ور متمركز كنيم و ب��ه تعبير رهبري 

 رهبر انقلاب مذاكرات را 
به ريل اصلي بازگرداندند

 گفت وگوي »جوان« با نايب رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي

اساس�اً امريكايي ه�ا از روز اول ه�م به 
دنب�ال اي�ن نبودن�د ك�ه مذاك�رات با 
جمهوري اس�لامي ايران به يك نتيجه 
مشخص برسد، آنها دنبال متوقف كردن 
پيشرفت و توس�عه ايران در اين مسير 
بودند و اص�رار دارند اين مس�ير ادامه 
پيدا كند. همانطور كه طي 18ماه گذشته 
اثبات ش�ده، طرف غربي به تعهداتش 
پايبند نيس�ت و فكر نكنم به راحتي به 
يك توافق خوب دسترس�ي پيدا كنيم

   محمداسماعيلي

دكتر منص�ور حقيقت پور نايب رئيس كميس�يون 
امنيت ملي و سياس�ت خارجي چش�م انداز مثبت 
و خوش بينان�ه اي ب�ه آين�ده مذاكرات هس�ته اي 
ترس�يم نمي كن�د و اظه�ار خوش بينان�ه نوبخ�ت 
س�خنگوي دولت مبن�ي بر به س�رانجام رس�يدن 
توافق جامع در 11 فروردي�ن را غير ممكن مي داند. 
وي معتق�د اس�ت ك�ه مقام�ات غرب�ي ب�ه هي�چ 
عن�وان قاب�ل اعتم�اد نب�وده و ب�ه دنبال ف�رار از 
مذاك�رات هس�ته اي هس�تند و هدف اصل�ي آنها 
ب�ه درازا كش�يدن زم�ان مذاك�رات اس�ت چراكه 
نمي خواهن�د ب�ا اي�ران قدرتمن�د روبه رو ش�وند. 
نايب رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
همچنين تمركز بيش از حد دول�ت يازدهم بر روي 
پرونده هسته اي را يك ضعف غير قابل انكار مي داند 
و معتقد اس�ت دولت باي�د بيش ازگذش�ته بر روي 
توليد داخ�ل و محقق ك�ردن اقتص�اد مقاومتي رو 
بياورد و نبايد همه چيز را در توافق هسته اي ببيند. 
حقيقت پ�ور در بخش�ي از مصاحبه هم ب�ا انتقاد از 
رويكرد صداوسيما، اين موضوع را مطرح مي كند كه 
جريان اصلاح طلب به هر بهانه اي تلاش دارد عملكرد 
نمايندگان مجلس را ضد مطالبات مردمي جا بيندازد. 
آنچ�ه در ادام�ه مي آي�د مش�روح گفت وگ�وي 
»ج�وان« با دكتر منص�ور حقيقت پ�ور نايب رئيس 
كميس�يون امنيت ملي و سياس�ت خارجي است. 

 
به عنوان اولين س�ؤال بفرماييد ب�ا توجه به 
حضور آق�اي دكتر علي اكب�ر صالحي و وزير 
انرژي امريكا در مذاكرات هفته گذشته ژنو، 
ارزيابي ش�ما از س�يزدهمين دور مذاكرات 

هسته اي چيست؟
بايد عرض كنم فضاي اين دور از مذاكرات را بايد با توجه 
به س��خنان رهبري ارزيابي كنيم، بدون شك سخنان 
رهبري تأثير مثبتي بر جريان مذاكرات داش��ت بدين 
گونه كه اجازه ندادند امريكايي ها آنطور كه مي خواهند 
مذاكرات را به جلو ببرند. رهبري در ديدار با فرماندهان 
نيروي هوايي با اش��اره به مذاكرات هس��ته اي با غرب 
مي فرمايند: » اين حرفي هم كه حالا انس��ان مي شنود 
كه مي گويند كه در يك برهه اي درباره اصول كلي توافق 
كنيم، بعد درباره جزئيات اين را هم بنده نمي پسندم؛ 
اين را من نمي پسندم. با تجربه اي كه از رفتارهاي طرف 
مقابل داريم، احساس مي كنم كه اين وسيله اي خواهد 
ش��د براي بهانه گيري هاي پي درپي بر سر جزئيات. اگر 
توافق مي كنند، جزئيات و كليات و همه را در يك جلسه 
واحد تمام بكنند، امضا كنن��د. اينكه كليات را جداگانه 
توافق كنند، و بعد بر اساس آن كليات - كه يك چيزهاي 
مبهمي است، تفسيرپذير است، تحليل پذير است - بروند 

سراغ جزئيات، نه، اين منطقي نيست.«
خب اين س��خنان به نوعي مذاكرات را به ريل و مسير 
اصلي خود بازگرداند، البته ايش��ان در ادامه با اشاره به 
نقاط ضعف توافق نامه ژن��و 3 مي فرمايند: »همه آنچه 
هم قرارداد بسته مي شود بين مسئولان ما و بين طرف 
مقابل، بايد روش��ن، واضح، غير قابل تفس��ير و تأويل 
باشد. اين جور نباشد كه طرف مقابل - كه با دبه كردن و 
چك وچانه زدن، كار خود را پيش مي برد - بتواند باز سر 
قضاياي گوناگون، بهانه گيري كند، دبه در بياورد، كارها 
را مشكل بكند؛ نه، همه اينها براي اين است كه سلاح و 

حربه تحريم از دست دشمن خارج بشود.«
اين قسمت از بيانات رهبري هم هشداري بود براي تيم 
مذاكره كننده تا آنها با هوش��ياري و دقت نظر بيشتري 
به نگارش توافق احتمالي در آينده روي بياورند چراكه 
امريكايي ها غير قابل اعتم��اد ب��وده و توافق نامه بد را 
مي توانند به راحتي تفسير به نفع خود كرده و در آينده 

به ضرر كشورمان اقدام نمايند. 
من معتقد هستم رسيدن به كليات توافق قبل از آنكه 
روي جزئيات توافقي صورت بگي��رد ايجاد هزينه براي 
كش��ور و جامعه مي كرد چراك��ه تفاه��م روي كليات 
امريكايي ها را در اين موضع قرار مي دهد تا هر جور كه 
تمايل دارند با توافق برخورد كرده و مانند توافق قبلي 
هزينه هاي بسياري را به ما وارد كنند آنگونه كه در طول 
همين مدت بارها تحريم ها را تمديد و به سوي تشديد 
فشارها عليه كش��ورمان قدم برداشتند، بنابراين توافق 

روي كليات خيلي معقول و آينده نگرانه نبود. 
البته نكته قابل توجه در اين دور از مذاكرات كه در ادوار 
قبلي هم مشاهده مي ش��د اين بود كه امريكايي ها مرد 
تمام كننده ندارند و كسي را ندارند كه به صورت مستقل 
تصميمات را اتخاذ كند و حرف آخر را بزنند و بنابراين 
يك بار كنگره مي آيد تصميم را مي گيرد و به تيم اوباما 
تحميل مي كند، يك بار صهيونيست ها اين كار را انجام 
مي دهند و با اعمال فشار به تيم مذاكره كننده امريكايي 
تلاش دارند مس��ير مذاكرات را عوض كنن��د، بار ديگر 
آل س��عود بر روند مذاكرات تغيير ايجاد مي كنند و يك 
بار سازمان منافقين تأثير مي گذارد؛ و اين روند مشوش 
در طرف امريكايي يكي از علت هاي به طول انجاميدن 

مذاكرات است. 
اما در طرف ايران��ي اين موضوع كاملًا برعكس اس��ت 
يعني در ايران رهبري تصميمات را اتخاذ مي كند و تيم 
مذاكره كننده هم در چهارچوبي مشخص قدرت مانور 
و حركت دارد كمااينكه در هفته گذشته رهبري بودند 
كه توانستند با بيان سخناني مذاكرات را هدايت كرده و 

شروط طرف ايراني را به غربي ها تحميل كنند. 
س��خنان معظم له بازهم اش��اره بر اين بود كه ايراني ها 
اهل منطق و مذاكره هستند و نيامده اند مذاكره را صرفاً 
براي مذاكره انجام دهن��د، و نيامده ايم كه زمان را تلف 
كنيم، بلكه آمده ايم كه به يك توافق برسيم اما توافقي 
كه منافع ملت ايران را تأمين كرده و بعد از نگارش آن 
طرف غربي اجازه نداشته باشد هر طور كه خواست آن 

را تفسير و تأويل كند. 
به نظ�ر مي آي�د پس از گذش�ت اي�ن دور از 
مذاكرات اختلافات گذشته همچنان پا بر جا 
باش�د و البته بخش مهمي از آن به اين دليل 
اس�ت كه امريكايي ها ق�درت تصميم  گيري 

من معتقد هستم كه اين دو هدف 
دولت )رفع كامل تحريم ها و    بهبود 
وضعيت معيشتي و اقتصادي مردم(
از مذاكرات اتفاق نيفتاده است. ما 
بايد ن�گاه را از بيرون برداش�ته و 
به داخل كش�ور متمرك�ز كنيم و 
به تعبير رهبري انق�لاب به دنبال 
تحق�ق اقتصاد مقاومتي باش�يم. 
نگاه به درون منج�ر به آن خواهد 
شد كه كش�ور در مقابل بسياري 
از آس�يب ها و از جمل�ه تحريم ها 
مصون شده و مانند سال هاي اخير 
منفعل عمل نمي كنيم. اساساً اينها 
با هم تناقض ندارد كه ما هم به فكر 
اقتصاد و توس�عه درون زاي خود 
باش�يم و هم به فكر توسعه روابط 
با س�اير كش�ورهاي منطق�ه اي و 

بين المللي


